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35 évvel ezelőtt egy kócos-szakállas, nyakken-
dőtlen ifjú politikus azzal az antréval lépett a ma-
gyar nyilvánosság elé, hogy az 1956-os magyar 
miniszterelnök és mártírtársainak újrateme-
tésén az orosz(!) csapatok kivonását követelte 
Magyarországról.

Még közel 20 éve is arról beszélt, „’89-ben aj-
tót mutattunk az oroszoknak; ne engedjék, hogy 
Magyarország a Gazprom legvidámabb barakk-
ja legyen; mert lehet, hogy az olaj Keletről jön, 
de a szabadság mindig Nyugatról”.

Azóta sok víz lefolyt a Dunán. Idén október 
23-án az illető egyáltalán szóba se hozta az „oro-
szokat”. Moszkvát se említette, a forradalom kap-
csán végig konzekvensen a szovjetekről beszélt.

Nem zúgott a „Ruszkik, haza!”. 
1989 előtt onnan lehetett tudni, ki lojális 

a rezsimhez és ki nem, hogy oroszokról vagy 
szovjetekről, neadjisten ruszkikról beszélt. A 
2020-as évek első felére Orbán Viktor szembe-
fordult egykori, ifjú, liberális, karcsú és éles eszű 
önmagával, és megérkezett a 80-as évek kádári 
világába, ami ellen egykor ő maga is fellázadt.

Átállt az oroszokhoz.
Most már a fő fenyegetést – számára – nem 

a moszkvai neoimperializmus, amelyik éppen 
most igyekszik leigázni egyik szomszédját, bár 
inkább kevesebb, mint több sikerrel, jelenti, ha-
nem „Brüsszel”. A Nyugatról jövő szabadságból 
már kérnek, mert az olaj (és a gáz, tehát a pénz) 
többet számít.

Számára és hívei számára már teljesen ugyan-
az a választáson – esetleg – kormányra kerülő 
nyugatbarát ellenzék, mint az orosz tankok se-
gítségével kormányzó Kádár – bábkormány. 

Mintha az egyik mögött nem állna – adott 
estben – demokratikus felhatalmazás, a másik 
pedig nem kizárólag orosz katonai segítséggel 
jutott volna hatalomhoz.

Magyarország jelenlegi miniszterelnöke úgy 
tudott beszédet mondani 2024-ben, az 56-os 
forradalom évfordulóján, hogy egyszer sem em-
lítette sem Nagy Imre, sem Kádár János nevét.

A Fidesz-rezsim Moszkva-barát fordulata olyan 
nyilvánvaló már mindenki számára, hogy az 
egyik vezető tanácsadójában, „politikai igazga-
tójában” fel sem merült, hogy baklövést követ el, 
mert tabut sért, amikor bevallja, hogy mi meg-
adtuk volna magunkat az oroszoknak: „pont 56 
miatt mi valószínűleg nem csináltuk volna azt, 
amit Zelenszkij, a háborús védekezést”.

Ennél egyértelműbb megfogalmazása nincs 
az Orbán-kormány utóbbi évtizedben követett 
külpolitikájának. Az oroszok nem fogják megtá-
madni Magyarországot, hogy bábkormány jut-
tassanak hatalomra, ha már eleve Moszkvához 
lojális bábkormánya van. 

Ha valaki nem hitt volna a szemének, most 
már hihet a fülének. Merték, tették, majd be is 
ismerték. De most már az a mondás, hogy nem 
lehet párhuzamot vonni Ukrajna függetlenségi 
küzdelme a moszkvai imperializmus ellen és 
Magyarország 1956-os függetlenségi küzdelme 
a moszkvai imperializmus ellen.

Mert csak. Nem, és kész. 
A Fidesz fordulata körbeért. A KISZ-ből indul-

tak, a Pozsgay-vonalon folytatták, majd a nyu-
gatbarát liberalizmuson, később a keresztény-
demokrácián át jutottak el a nacionalizmusig, a 
xenofób populizmusig, végül az orosz szatellit-
pozícióig.

Az oroszok elleni felkelés évfordulóján nem 
is említeni az oroszokat, Nagy Imrét vagy Kádár, 
ellenben az ukránok – úgyszintén az oroszok el-
leni – védekező harcát bírálni – egészen egzakt 
beismerése, hogy árulás történt, elvtársak, a kör 
pedig bezárult.

Rákosi kötelezővé tette Magyarország első 
orosz megszállása napjának, április 4-ének 
megünneplését. Kádárban volt annyi önmér-
séklet, hogy a második megszállás napja, no-
vember 4. nem lett ünnep.

De még lehet. A Nyugat elleni szabadságharc 
és szuverenitásküzdelem ünnepe.

Besenyei Zsolt
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Néhány hétig úgy tűnt, hogy – minden rossz- 
ban van valami jó – Vác akár még jól is járhat a 
Samsunggal.

Rosta Zoltán, a váci önkormányzat Mi Ha-
zánk-os tanácsnoka kezdeményezésére a Pest 
megyei közgyűlés megszavazta, hogy Vácot is 
javasolja a kormánynak a Samsung gyár tevé-
kenységével érintett települések közé.

Így Vác (és Sződliget) is részesülhetett volna 
a Samsung iparűzési adójából: legalább a be-
folyt pénzt osszák el igazságosan a települések 
között, ha már működik az akkumulátorgyár.

A Fidesz-kormány még 2020-ban különleges 
gazdasági övezetnek nyilvánítva vette el Gödtől 
a Samsung SDI fölötti ellenőrzést – és vele a cég 
iparűzési adóját. A Pest megyei közgyűlés azon-
nal kettőről egy százalékra csökkentette a helyi 
iparűzési adót.

2024 júniusában azonban a kormánypártok 
kisebbségbe kerültek a közgyűlésben: a Fidesz 
21, a Momentum 10, a Mi Hazánk 8, a DK 7 
mandátumot szerzett az önkormányzati válasz-
táson. 

A Momentum már az alakuló ülésen javasol-
ta, hogy emeljék kétszeresére a dél-koreai óriás-
cég gödi gyárának adóját, azonban a Fidesz és 
a Mi Hazánk ellenállásán elbukott az indítvány.

A jobboldali koalíció közösen választotta 
meg a közgyűlés és bizottságainak elnökeit is. 
Kisberk Szabolcs, a Mi Hazánk-frakcióvezetője 
azt írta, ha nem szavazzák meg a fideszes ve-
zetést, a kormány elvonta volna a megyétől a 
Samsung iparűzési adóját.

A közgyűlés végül az október 25-i ülésén 
döntött arról, hogy egyről két százalékra emeli 
az adót. A Momentum indítványát a DK mellett 
a Mi Hazánk is megszavazta, a Fidesz képviselői 
tartózkodtak. 

Nem kevés pénzről volt szó: a 2023-as ered-
ménye alapján a Samsung SDI idén 6,8 mil-
liárd forintot fizetett be iparűzési adóként. Az 
ellenzéki képviselők ezért jövőre 10 milliárd 
forintot meghaladó adóra számítottak.

A közgyűlés azt is megakadályozta, hogy 
továbbra is a fideszes kötődésű civil szerveze-
tekhez jusson az adóból. Korábban több száz 
milliós nagyságrendben nyertek a pénzből 
olyan szervezetek, amelyek részt vettek kor-
mánypárti képviselők kampányában.

Azonban korai volt az öröm. Vác érin-
tettségének elismeréséhez már eleve kor-
mánydöntés kellett volna, és intő jel volt, 
hogy a helyi Fidesz-KDNP nem reagált 
Rosta felvetésére, miszerint lobbizzanak a 
városért ők is.

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK
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Kisebbségbe került a Fidesz,
a Samsung elvételét javasolták

Az adóemelés után hat nappal megérkezett 
a Fidesz válasza. Kammerer Zoltán gödi pol-
gármester azt írta: Mivel a Samsung-beruhá-
zás a befejezéséhez közeledik, ezért „indokolt 
lehet” a különleges gazdasági övezet meg-
szüntetése.

Kammerer szerint Tuzson Bence, a körzet 
fideszes országgyűlési képviselője, igazság-
ügyminiszter is egyetértett a Samsung vissza-
adásával Gödnek.

Nehéz nem látni az összefüggést, hogy ak-
kor vették el a Samsungot, amikor Pest megyé-
nek kormánypárti, a városnak ellenzéki vezeté-
se volt, és akkor adják vissza, amikor a helyzet 
megfordult, a megyei közgyűlésben van ellen-
zéki, Gödön viszont Fidesz-közeli többség.

A Hírnök lapzártakor az Orbán-kormány előtt 
két indítvány van. Az egyik Vácot is javasolja 
a gyár tevékenységével érintett települések 
közé. A Fidesz azonban a gyár elvételét kez-
deményezte Pest megyétől. Az adótörvények 
tervezetéből már ki is maradtak a különleges 
gazdasági övezetek.

Göd valójában már visszakapta a Sam-
sung-adót, legalábbis annak túlnyomó részét. 
Bő egy év alatt 14 milliárd forinthoz jutott a 

Samsung eltérített iparűzési adójából a Pest 
megyei önkormányzat, amiből idén nyárig 7,9 
milliárdot, októberben pedig újabb 2,1 milli-
árd forintot adott vissza Gödnek.

A gyár egyébként hónapokig működött en-
gedély nélkül. A bíróság a Göd-ÉRT Egyesület 
indítványára első fokon áprilisban függesztette 
fel a Samsung SDI környezethasználati enge-
délyét. A másodfok szeptemberben semmisí-
tette meg a döntést eljárási hibára hivatkozva, 

mert a multicégnek nem adtak lehetőséget a 
védekezésre, miszerint veszélyben vannak a 
gazdasági érdekei.

Az 5 hónap alatt a gyár csak kb. 1,5 száza-
lékos kapacitással működhetett volna: a 72 
gyártósorból 71-et le kellett volna állítania. A 
kormányhivatal azonban nem érvényesítette a 
bírósági döntést.

Öt hónapig engedély nélkül működött a gyár
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Az október 9-i alakuló ülésen letette az esküt 
a júniusban újraválasztott polgármester és a 
képviselő-testület. A maratoni, a titkos szava-
zások miatt öt órásra nyúló ülés során alpol-
gármestereket, valamint bizottsági tagokat és 
tanácsnokokat választottak.

Inotay Gergely és Kiss Zsolt főállású al-
polgármesterként folytathatja a munkáját a 

következő ciklusban is. Mellettük Ferjancsics 
László helyett Rozmaring Sándor lett a har-
madik, a társadalmi megbízatású alpolgár-
mester.

Ferjancsics László a képviselő-testület pénz-
ügyi és ügyrendi bizottságának elnökeként 
folytatja.

Az eddigi egy helyett immár három ta-
nácsnok segíti a várost. Jess Kinga maradt a 
társadalmi kapcsolatokért felelős tanácsnok, 
Tótváradi-Nagy Bencét a nyilvánosságért, a Mi 
Hazánk színeiben bejutó Rosta Zoltánt pedig 
a nemzeti és helyi érdekekért felelős tanács-
nokká választotta a testület.

A Fidesz-KDNP sem az alpolgármesterek, 
sem a tanácsnokok megválasztásánál nem 
szavazott, nem is vették fel a szavazólapot.

A váci jobboldali frakció képviselői az ala-
kuló ülés előtti este több módosító indítványt 
is benyújtottak, amelyekkel többek között 
megszüntettek volna két alpolgármesteri és 
mindhárom tanácsnoki posztot, „kifizetőhe-
lyeknek” nevezve azokat.

Szabó Csaba képviselő a polgármester 
„mézesmázos” szavairól beszélt, de a Fidesz 
úgy értékelte, hogy a helyzet nem változott: A 
júniusi választáson győztes többség elnyom-
ja a helyi ellenzéket. Szádoczki Imre képvi-
selő viszont utóbb tényszerűen elismerte: a 
Fidesz-KDNP minden bizottságba bekerült, 
egynek az elnöki posztját is megkapta, bár 
nem a gazdasági bizottságét, amelyre Mo-
kánszky Zoltán tartott igényt. Az Összefogás 
képviselői azonban helyette Molnár Nándort 
választották a legfontosabb grémium élére, a 
Fidesz pedig az Emberi Kapcsolatok Bizottsá-
gát kapta meg.

Megalakult az új önkormányzat

A nehézségek ellenére önkormányzati és 
állami forrásból sikerült közel 4,5 milliárd 
forint értékben fejlesztéseket és beruházá-
sokat elvégeznünk – értékelte az előző ön-
kormányzati ciklus munkáját programbeszé-
dében Matkovich Ilona, aki megköszönte a 
váciaknak, hogy rekordrészvétel mellett ismét 
felhatalmazást adtak neki polgármesterként, 
valamint az Összefogás választási szövetség 
képviselőinek, hogy folytassák a megkezdett 
munkát.

Az újraválasztott polgármester a képvise-
lő-testület alakuló ülésén hangsúlyozta, az 
elmúlt öt évet nem megismételni, hanem 
meghaladni szeretnék: „Bízom abban, hogy 
egy békésebb, nyugodtabb időszak elé né-
zünk, amikor a hangsúly a váciak biztonságát, 
kényelmét és jólétét szolgáló, új beruházáso-
kon, fejlesztéseken lesz.”

Matkovich Ilona elmondta: Városi útfelújí-
tási programot alkottak, szeretnének újabb 
játszótereket építeni, parkokat kialakítani, 
fákat ültetni, történelmi épületeket karban-
tartani, intézményeket fejleszteni, közösségi 

programokat szervezni, bővíteni az önkor-
mányzati támogatások körét, javítani a köz-
biztonságot és a köztisztaságot.

Mint hangsúlyozta: Ehhez békességre van 
szükség; számukra továbbra is csak a váciak 
és városunk fejlődése a fontos. 

Vác régi-új polgármestere együttműködést 
ajánlott az újonnan megválasztott Fidesz-KD-
NP-s és a Mi Hazánk megválasztott képviselő-
jének is: „Soha nem látott számú helyet biz-
tosítottunk nekik a bizottságokban és egyéb 
döntéshozó fórumokon, hogy együtt dolgoz-
zanak velünk egy sikeres városért”.

A polgármester együttműködést ajánlott
a helyi ellenzéknek
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A Fidesz részéről Szabó Csaba lapunk 
megkeresésére úgy fogalmazott, hogy 
a valóságban a polgármester nem akar 
együttműködni velük, és ezt jól mutatja az 
is, hogy nem választottak olyan bizottsági 
külsős tagot, akit a Fidesz-KDNP javasolt. A 
váci Fidelitas elnöke ezt úgy értékelte, hogy 
a baloldal azt is megakadályozza, hogy a 
városért évek óta dolgozó és tenni akaró 
jobboldali polgárok („több, mint hatezer 
ember szavazott a Fidesz-KDNP-re június-
ban”) kivehessék a részüket a bizottsági 
munkából. Arra számít, hogy a következő öt 
évet komoly ellenszélben kell majd végig-
dolgozniuk.

Gazdasági és Városfejlesztési Bizottság:
Molnár Nándor elnök 
Bizottsági tagok: Jess Kinga, Tótváradi-Nagy 
Bence, Makrai Zsolt, Szádoczki Imre, Ványai 
László 
Külsős tagok: Vámos Edit, Buchwald Imre, 
Horváth Tibor, Mezei Attila, Tumbász András

Emberi Kapcsolatok Bizottsága:
Kárpáti-Kelemen Katalin elnök 

Bizottsági tagok: Jess Kinga, Tótváradi-Nagy 
Bence, Molnár Nándor, Ványai László
Külsős tagok: Bagyinszki Beáta, Iványi Ká-
rolyné, Bánhidi Péter, Pintér-Buzsik Szilvia 

Pénzügyi-Ügyrendi Bizottság: 
Ferjancsics László elnök
Bizottsági tagok: Tótváradi-Nagy Bence, 
Molnár Nándor, Szabó Csaba

Külsős tagok: Lédermayer Regina, Lukácsa 
Ida, Szemes Béla

Lakásügyi Bizottság:
Makrai Zsolt elnök
Bizottsági tagok: Jess Kinga, Ferjancsics 
László, Mokánszky Zoltán, Ványai László
Külsős tagok: Szimon Renáta, Csatainé 
Ocsenás Erika, Nogula Ildikó, Boda János

Ellenszél?

Az új képviselő-testület második összejö-
vetelén, az október 17-i ülésen is a szerve-
zeti és működési szabályzat paragrafusai-
nak változtatása generálta a legtöbb vitát. 
A kormánypártiak igyekeztek korlátozni a 

polgármester döntési hatáskörét, de eze-
ket a képviselők többsége nem támogatta.

A Fidesz-KDNP frakció több módosítást 
kezdeményezett, amelyekből néhányat, 
így például a felszólalások számának 

növelését, vagy a tanácsnokok éves be-
számoltatását megszavazta a képviselők 
többsége.

A testület nagyobb része azonban nem 
támogatta azokat a javaslatokat, amelyek 
a polgármester döntési jogkörét jelentős 
mértékben korlátozták volna.

A polgármesternél marad az évi 20 
millió forintos költségvetési összeg átcso-
portosításának hatásköre is, mely lehető-
séggel még a kétharmados kormánypárti 
többség hatalmazta fel 2010 után az ak-
kori kereszténydemokrata polgármestert.

A kormánypárti képviselők beadványa 
a takarékosságra hivatkozva csökkentette 
volna a bizottsági tagság után járó pénze-
ket is. Végül a testület kétharmada Matko-
vich Ilona megtakarítási javaslatát fogadta 
el, amely szerint a képviselői tiszteletdíj 
– 180 ezerről 160 ezerre – havi 20 ezer 
forinttal csökken.

Rendkívüli ülés, tiszteletdíj-csökkentés

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK



Október 6-án ünnepi szentmise kereté-
ben adták át a váci Nagyboldogasszony 
székesegyházat. A ceremónián Marton 
Zsolt váci megyéspüspök áldotta meg a 
belülről teljesen megújult épületet, és fel-
szentelte az új oltárt.

A hívek rózsafüzér imádsággal és 
énekpróbával hangolódtak az átadási 
ünnepélyre. A délután kezdődött misére 
a székesegyház teljesen megtelt, többek 
között jelen volt Soltész Miklós egyházi és 
nemzetiségi kapcsolatokért felelős állam-

titkár, Rétvári Bence, a térség országgyű-
lési képviselője és Matkovich Ilona, Vác 
polgármestere is.

A szentmisén koncelebrált Erdő Péter 
esztergom-budapesti érsek, Ternyák Csa-
ba egri érsek és a Magyar Katolikus Püs-
pöki Konferencia több tagja.

Marton Zsolt püspök emlékeztetett arra, 
hogy a váci székesegyház átadását a dunai 
árvíz miatt kellett két héttel elhalasztani. 
Ezt követően felidézte a székesegyház 
történetét, amelyet 1772-ben szentelt 
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fel Migazzi Kristóf akkori váci püspök, és 
rövid betekintést engedett az elmúlt 3 
évben megvalósult felújítás munkálata-
iba, majd megáldotta a templomot és a 
híveket. Szentbeszédében a püspök arról 
elmélkedett, mit jelent a katolikus keresz-
tényeknek ma a templom és az egyház.

„A keresztény templom tehát több az 
épületnél. Több, mint csodálatos műalko-
tás. Az imádság szent helye és lehetősége. 
A templom Krisztus szentségi otthona, 
de a templom magát az egyházat, mint 
imádkozó közösséget is jelenti” – mondta 
Marton Zsolt.

A beszédet követően került sor az ol-
társzentelés különleges szertartására. A 
liturgiát a Szent István Rádió és Televízió 
is közvetítette.

Az átadás után visszatért a liturgikus 
élet a székesegyházba, és a látogatók előtt 
is teljes szépségében tárul fel a 247 éves 
késő-barokk-klasszicista stílusban megé-
pített nagytemplom.

A székesegyházban hétköznap hétfőtől 
péntekig 18 órakor van szentmise a Ka-
nonoki kápolnában, vasárnaponként 10, 
11.30 és 18 órakor a templomban tartják 
a szertartásokat.

Hétköznap és vasárnap a liturgikus ese-
ményeken kívül a Székesegyház előtere 
nyitva áll: a korábbi gyakorlatnak megfe-
lelően bárki beléphet jegyvásárlás nélkül.

Átadták a felújított
váci székesegyházat
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Valahogy így mondta sváb nagymamám, 
aki imádkozni is megtanított. A svábságát 
csak azért idéztem fel, hogy tisztázzam a ho-
vatartozást, és jelezzem: e néhány sor nem 
Isten létének vagy nemlétének filozófiai 
fejtegetéséről szól, hanem egy egészen egy-
szerű világi dologról, a pénzről.

Egész pontosan az adófizetők pénzéről.
A keresetünknek arról a másik feléről, 

amit nem tarthatunk meg magunknak meg 
a családunknak, mert az állam elvonja adó 
formájában a közjó érdekében. A „közjóőr” 
pedig a döntéshozó politikus, a „közpénz 
felkent felvigyázója”, aki reményeink sze-
rint álmatlan éjszakákon át, a redisztribúció 
gyomorsav-szaporító terhe alatt, a lepedőt 
koptatva forgolódik, hogy lelkiismerete 
szerint fillérre kiszámolja, milyen közérdek-
re költené el a mi izzadsággal megkeresett 
pénzünket.

A gondolat középpontjában most a váci 
székesegyház áll, hiszen elkészült a csoda. 
Persze nem most, nem ebben az évszázad-
ban, nem ebben a társadalmi felépítmény-
ben, hanem 247 évvel ezelőtt, amikor még 
a város területe a „püspök + káptalan = 
egyház” között volt vagyonilag felosztva.

Aztán 1781-től jött a szekularizáció, ami-
kor az uralkodó úgy gondolta, hogy az egy-
ház nem feltétlenül az állammal egyenlő, rá-
adásul azóta eltelt 220 év, így hát elég bizarr, 
ahogy napjainkban a kormány államüggyé 
próbálja tenni a vallást és az egyházat. 

Az egészségügy, az oktatás, a közutak ál-
lapota mellett az egyházi infrastruktúra is 
egy feneketlen zsák, amibe rengeteg pénzt 
lehetne önteni. Ezt mi sem reprezentálja 
jobban Vácon, mint hogy 2018-tól a KDNP 
színeiben megválasztott Rétvári Bence idáig 
közel 7 milliárd forintot lobbizott közpénz-
ből a váci, egyébként egyházi tulajdonban 
lévő épületek felújítására-fejlesztésére.

Legutóbb egy újabb 1,5 milliárdos felújí-
tást is bejelentett országgyűlési képviselőnk 
a szérűskerti református középiskola bőví-
tésére és tornaterem-építésre, amelynek a 
szomszédságában működő világi gimnázi-
umban még tornaszoba, illetve semmilyen 
közösségi helyiség sincs. 

Rétvári Bence az egyházi intézmények-
nek szánt, lassan 9 milliárddal szemben az 
elmúlt hat év alatt még egymilliárdot sem 
hozott a világi Vác részére. A világi iskolák 
felújítására csak néhány százmilliót költött 
az állam, valamint 345 millió forintot adott 
a Dunakanyar Színház létrehozására. Ott tar-

tották például a kormánypárti politikai ese-
ményeket, ugyanezt most a 2,1 milliárdért 
felújított ferences kolostorban teszik.

Ellenben még egyetlen fillér támogatást 
sem intézett a KDNP-s képviselő az önkor-
mányzati közutak aszfaltozására, valamint az 
általa ígért, romos állapotban lévő szakren-
delő 6 milliárdos átépítése sem történt meg. 
Maradtak a kátyús utak, a súlyos orvoshiány-
nyal küzdő egészségügy, az omladozó SZTK 
és a huzatos vagy nyáron kibírhatatlanul 
meleg osztálytermek és a túlterhelt tanárok. 

A történetet tovább színezi, hogy 2019 
elején, még az önkormányzati választások 
előtt döntött a kormány, hogy 4 milliárdot 
biztosítanak Vác turisztikai értékének a nö-
velésére. A grandiózus tervet a testület előtt 
is bemutatták a központilag kiválasztott 
szakemberek, akik a főtér teljes felújításáról 
és a múzeumnegyed építéséről beszéltek, 
amiben az „Európában egyedülálló múmi-
alelet bemutatására is sor kerül a 21. század 
elvárásainak megfelelő kialakítással” – ezt 
ígérték akkor. 

A választások után azonban a szakér-
tő-tervezők egyszer csak elmaradtak, az ön-
kormányzat pedig hiába szaladt a Magyar 
Turisztikai Ügynökséghez a pénzért, azok 
mintha csirkebélből jósoltak volna. Hol za-
varodottan néztek a plafon felé, hol pedig 
nehezen értelmezhető mondatokat zártak 
egy borítékba, arról értekezve, hogy miért 
nem tudják még a pénzt küldeni.

Hanem egyszer csak a világi főtér helyett a 
szakrális főtéren találták meg a város turisz-
tikai kincsét, és hirtelen a 4 milliárd is meg-
lett. 2021 nyarán jelentették be, hogy ebből 

a pénzből újítják fel a váci székesegyházat és 
az egyházmegye Galamb utcai épületét. 

Gyönyörű lett a felújított székesegyház. 
Tényleg fantasztikus, és bár a szakrális bel-
sők megújítása nem állami feladat, ellentét-
ben az egészségüggyel, az oktatással vagy a 
közutak állapotával való törődés, azért men-
jenek el és nézzék meg ezt a csodát!

 Bizonyára a turisták is örülnek majd, ha 
befizetik a látogatódíjat, és átjutnak azon az 
új vaskordonon, amivel – remélem – nem a 
váci átlagpolgárokat kívánják távoltartani a 
szeretet házától. A négy – és ki tudja, még 
mennyi – milliárdból pazar és hűvös lett a 
szintén egyházi tulajdonban lévő Galamb 
utcai látogató- és rendezvényközpont is.

Bár a suliknak egyelőre nem futja légkon-
dira, a klímaváltozásra való tekintettel elfo-
gadható, hogy kevésbé rögös a hűtött, pa-
zarul kialakított termein keresztül a hit felé 
vezető út. Nekünk megmaradtak viszont a 
gödrös utcácskáink, a szűkülő-szegényes or-
vosi ellátás, az SZTK régi épülete a potyogós 
vakolattal, és hogy a gyerekektől az okosesz-
közöket el kell ám venni. 

Ahogy a nagymamám mondaná: arany-
zsinór van rajta, de rongyos a mi nadrágunk.  

És hogy az Isten mit gondolhat a felújított 
székesegyházról? Amikor a sváb nagyma-
mámmal esténként imádkoztunk, nem kel-
lett hozzá semmilyen bazilika, sem csodás 
barokk illúzió, sem közpénz, sem semmi-
lyen pompa. Amikor elmondtuk egyszerűen 
a mi kis imádságunkat, akkor ott volt ő is. 

Kegyes Zoltán

Hiába az aranyzsinór, ha rongyos a nadrág
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Kis híján megsemmisült a váci múmiák világ-
hírű leletegyüttes, derült ki annak a könyvnek 
a bemutatóján, amit a feltárás 30. évfordulója 
alkalmából jelentetett meg a váci Tragor Ignác 
Múzeum.

Több szerencsétlen, végül mégis szerencsés 
tényező játszott közre abban, hogy a város vé-
gül felkerült a világ jelentős múmia-lelőhelyei 
közé. Ilyen volt például, hogy 1994-ben is sok-
ba került a temetkezési vállalat szolgáltatása, 
vagy hogy az első felfedezők azonnal felismer-
ték a lelet páratlan jelentőségét, és a bürokrá-
ciát megkerülve azonnal munkához kezdtek.

Az a tégla indította el Vácot a világhírű lelet 
feltárása felé, amely 1994-ben egy felújítás 
során beesett a Fehérek Templomának rég 
elfeledett altemplomába.

„Részleges tatarozás volt, amibe beletarto-
zott a torony, valamint az oldalhomlokzat rend-
betétele, és eközben, ahogy a vakolatverés tör-
tént, jelezték az embereim, hogy a lábazatnál 
megmozdultak, és beestek a téglák. Ott valami 
üreg van”- emlékezett vissza a 30 évvel ezelőtt 
történtekre Forgó József építésvezető.

A fal tovább-bontása során egy terem tárult 
fel, amely tele volt koporsókkal. A templom 
plébánosa felismerte a lelet jelentőségét, 
másrészt 6 milliója sem volt az egyháznak a 
koporsók elszállításra, ezért megkereste a váci 
múzeum igazgatóját.

Szerencsére Zavetz József atya bölcsen ha-
tározott, ugyanis az egyház döntése szerint ki-
üríthették volna a kriptát, ráadásul a régészeti 
törvény sem kötelezte a szakembereket arra, 
hogy foglalkozzanak a megtalált elhunytak-
kal.

Zomborka Márta feltárásvezető elmondta 
„Abszolút nem tartozott sem a néprajzos, sem 

a történész munkakörébe, gyakorlatába, hogy 
egy kriptával, annak a tárgyaival foglalkozzon. 
Nem is tudta, hogy azt hogyan kell kezelni. 
Sokkszerű és páratlan dolog volt, de hogy be 
kell vinni múzeumba, az biztos volt.”

A feltárásvezető hangsúlyozta, a középkor-
ból nincs köznépi tárgyi anyag a múzeumok-
ban. Nem gyűjtötte senki. Miért tette volna el 
egy szakácsnő a kötényét, valakinek a cipőjét 
vagy egy kontyvasat?

Akkor a megyei igazgatóság alá tartozó 
Tragor Múzeum munkatársai a központi veze-
tés felhatalmazása nélkül indultak a helyszín-
re. Zomborka Márta oldalán Csukovits Anita 
néprajzos és Újvári Mária restaurátor látta 
először az altemplomot.

„A különlegesen díszített koporsók már első 
látásra nagy lehetőséget jelentettek a szakma 
számára” – emlékezett vissza Csukovits Anita. 
„1993-ban jöttem vissza GYES-ről. Ki voltam 
éhezve, hogy valami igazán ütős szakmai fel-
adatom legyen. Kiállítást csinálhassak, publi-
kálhassak, gyűjthessek, és akkor szembejön 
egy ilyen lehetőség, ami kevés embernek ada-
tik meg a pályája során. Nem volt kétséges, 
hogy olyan dologba botlottunk, amit egysze-
rűen vétek lett volna kihasználatlanul hagyni. 
Főleg, hogy az alternatíva a megsemmisülés 
volt.”

A következő kihívást az jelentette, hogy az 
akkori pénzügyi és szabályozási lehetőségek 
között hogyan lehet megteremteni a leletek 
feltárásának feltételeit. Főleg abban a tekin-
tetben, hogy a koporsók és az eredeti ruhák 
holttesteket fednek, akik mint kiderült, reme-
kül konzervált állapotban maradtak fenn a váci 
altemplom egyedi klímájának köszönhetően.

Ekkor értesítették Susa Évát, az Igazságügyi 
Orvosszakértői Intézet munkatársát.

Az igazságügyi antropológus elmondta, a 
mumifikálódással akkor szembesültek igazán, 
amikor jó néhány koporsót kibontottak. „Ad-
dig azt sem tudtuk, hogy néz ki egy múmia, 
hogyan kell ahhoz hozzányúlni. Vannak a 
tárgyi dolgok, de egyszerre ott van az ember 
is. Az emberekhez pedig kegyelettel kell vi-
szonyulni, az egyediségüket méltóságteljesen 
megőrizni.”

A feltárás során kiderült, hogy nem is egy, 
hanem két teremről van szó, ahol az 1700-as 
évek első harmadától temetett kétszáznál is 
több konzerválódott test nyugszik, korhű ru-
hákban, korhű kellékekkel.

A tömegsírkamrák feltárásához komolyabb 
erőforrásra volt szükség. Így került képbe 
a Magyar Természettudományi Múzeum, 
amelynek igazgatója is a váci múmiák ügye 
mellé állt.

„Ez nem kis dolog, hiszen 200 emberről 
van szó, 200 múmia-testről, amelyeket el kell 
helyezni, aminek komoly technikai és anyagi 
vonzatai voltak. Ezt meg kellett oldani. Arra 
gondoltunk, hogy a megőrzésnek és a további 
kutatásnak a legjobb helye a Természettudo-
mányi Múzeum lesz” – mondta Matskási Ist-
ván nyugalmazott igazgató.

A Magyar Természettudományi Múzeum 
és a Tragor Ignác Múzeum közös időszaki ki-
állítással is megemlékezik a 30 évvel ezelőtt 
történtekről.

A több eredeti múmiát és egyedi audiovi-
zuális technikát is magába foglaló kiállítás a 
leletegyüttes feltárásának a történetét, a mú-
miák saját, személyes történeteit és a múmi-
ák természettudományos módszerekkel való 
vizsgálatának eredményeit meséli el. A tárlat 
2025. márciusig látogatható. 

30 éve tárultak fel a váci múmiák titkai

KÖZÉLETI hírek
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Október 26-án meghalt Brusznyai Margit, a 
váci közélet jeles alakja, a város díszpolgára.

Brusznyai Margit 1954-ben született Vá-
con. Négyévesen elveszítette apját, Brusznyai 
Árpádot, a klasszika filológus, görög-latin sza-
kos tanárt, aki a forradalom alatt a Veszprém 
Megyei Forradalmi Tanács elnöke volt, akit 

emiatt koncepciós perben halálra ítéltek, és 
1958-ban ártatlanul kivégeztek.

Brusznyai Margit a Liszt Ferenc Zeneművé-
szeti Főiskolán szerzett középiskolai énekta-
nári és karvezetői diplomát 1977-ben.

Dolgozott a Szobi Körzeti Állami Zeneisko-
lában szolfézs- és gordonkatanárként, ének-

tanárként a Sztáron Sándor Gimnáziumban. 
A váci Katona Lajos Városi Könyvtár hangtárá-
nak is munkatársa volt. A Bartók Béla Zeneis-
kolában a szolfézs mellett zeneirodalmat is 
tanított.

Diákkora óta karnagyként is működött. 
2001-ben alapította és azóta vezette a váci 
Serenus Kórust, a Nagymarosi Férfikarnak 
1993-2008 között volt karnagya.

Rendszeresen részt vett az „Éneklő Ifjúság” 
versenyeinek és népdal-versenyeinek zsű-
rijében. A váci Harmónia Kórussal és a váci 
Serenus Kórussal évente szerepelt a Magyar 
Rádió „Kóruspódium” című sorozatában, 
ahol a Harmónia Kórus teljesítményét kétszer 
is nívódíjjal jutalmazták.

Tanári és karvezetői munkásságát több íz-
ben elismerték. Kapott miniszteri dicséretet, 
Kiváló Munkáért-díjat, és családi háttere, 
édesapja „ellenforradalminak” minősített 
magatartása ellenére megkapta a „Szocialis-
ta Kultúráért” elismerést is.

Karvezetői és énektanári tevékenységéért 
Nagymaros és Vác is díszpolgárának válasz-
totta.

Brusznyai Margit hetvenévesen halt meg.

Elhunyt Brusznyai Margit, Vác díszpolgára

Bár lapunk megkeresésére az érintett azt kö-
zölte, az ügyészség megszüntette a hűtlen ke-
zelés miatt ellene indított eljárást, az ügy még 
nem zárult le.

Mint ismert, Mokánszky Zoltán 2010 és 
2019 között volt Vác alpolgármestere Fördős 
Attila vezetése alatt. 2019-ben, nem sokkal az 
önkormányzati választások előtt úgy emelte 
meg az egyik, hozzá közelálló önkormányzati 
intézményvezető fizetését, hogy arra nem volt 
jogosult.

Az ügyben a 2019-ben megválasztott új 
vezetés tett feljelentést. A hatóságok két évig 
nyomoztak, a volt alpolgármestert meg is gya-
núsították hűtlen kezeléssel.

Mokánszky Zoltán nem ismerte el a bűnös-
ségét, de az okozott kárt – 1,7 millió forintot 
– idén szeptember 10-én megtérítette. A járási 
ügyészség erre alapozva egy héttel később 
megszüntette az eljárást az időközben a Fi-
desz-KDNP képviselőtestületi frakcióvezetőjé-
nek választott politikus ellen.

A sértettek, a Váci Humán Szolgáltató Köz-
pont és Vác Város Önkormányzata mint érde-
keltek azonban kifogást emeltek az eljárás 
szabálytalansága miatt, valamint panaszt is 
nyújtottak be a döntés ellen, amelyben az 
eljárás érdemben és vádemeléssel folytatását 
kérik.

A lapunkhoz eljutott indítvány a panaszt 
arra alapozza, hogy az ügyészség tévesen csak 
hűtlen kezelés miatt folytatott eljárást. Nem 
vette tekintetbe, hogy a gyanúsított Mokánsz-
ky Zoltán a hűtlen kezelést hamis közokirat 
készítésével követte el, amikor jogosultság 
nélkül, az akkori polgármester nevében eljár-
va, a város ünnepi díszpecsétjének felhaszná-
lásával emelte meg a Bölcsődék és Fogyatéko-
sok Intézménye akkori igazgatójának fizetését 
havi 100 ezer forinttal.

A közokirat-hamisítás alól pedig nem men-
tesít az okozott kár megtérítése. Ráadásul az 
önkormányzat ügyvédjének indítványa sze-
rint Mokánszky Zoltán csak a tőketartozást, az 
elmaradt kamatokat nem fizette ki.

A Váci Humán Szolgáltató Központ és az 
önkormányzat jogi álláspontja szerint még 
az okozott kár teljes körű megtérítése sem 
eredményezheti az eljárás megszüntetését 
és a vádemelés elmaradását, csak a büntetés 
kiszabása során jelenthet enyhítő körülményt.

Vádemelést kértek Mokánszky Zoltán ellen
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Gördeszkapályát és deákvári kerékpárutakat 
tervez az önkormányzat.

Idén is a Nagy Bringanap zárta az európai 
mobilitási hetet Vácon. Az autómentes napon 
gyerekek és felnőttek ezzel az akcióval hívták 
fel a figyelmet a fenntartható alternatív közle-
kedési módokra az energiafaló gépjárművek-
kel szemben.

Az akció célja évről évre a kiállás az egész-
ség- és a környezetvédelem mellett. Az 
eseménysorozat zárónapján, a Nagy Bringa-
napon eddig soha nem látott tömeg részvéte-
lével zajlott a verseny. A váci iskolák többsége 
idén is jelentkezett erre. Október 11-én pén-
teken 13 iskola vett részt a megmérettetésen.

A Nagy Bringanapon reggel kezdődött a 
csapatok eligazítása. A verseny hét helyszí-
nen, a Buki-sziget és a Liget - patakhíd között 
zajlott eddig soha nem látott létszámú ver-
senyző, 13 csapat részvételével. A váci iskolák 
többsége idén is jelentkezett, és speciális 
igényű diákok is részt vettek a versenyen.

Bíró György főszervező szerint „meg kell 
tanítanunk a gyerekeket, hogy ez is egy élet-
forma. Van, aki megkapja a vadiúj bringáját, 
és most ül először rá, mert féltik a szülei, és 
nap mint nap autóval viszik őt az iskolába. 
Valamikor meg kell tanulni, hogy hogyan tud 
biztonságosan közlekedni. Ezen dolgozik a 
bringacsoport és a város is, hogy ha lesznek 
bringautak, akkor kerékpárosok is legyenek, 
akik tudják, hogy kell közlekedni.”

Az “illuminált szemüveg” idén is nagy ked-
venc volt. Ezek a részegszemüvegek a bódult 
állapotot szimulálják, beleértve a növekvő 
reakcióidőt, zavartságot, virtuális torzulásokat 
és a korlátozott mozgáskoordinációt.

Új elem volt idén a Március 15. téren felállí-

tott szimulátor, amellyel az ütközést imitálták. 
A szimulátort 10 kilométer/óra alatti sebes-
séggel tesztelték a tanárok.

Zoller Patrik, az Árpád Fejedelem Általános 
Iskola testnevelő tanára azt mondta: „Olyan 
érzés volt, mintha valaki nekem szaladt volna. 
Nem számítottam volna rá még így sem, hogy 
tudtam, mi fog történni”.

A város másodízben megválasztott alpol-
gármestere sikeresnek ítélte az idei mobili-
tási hetet. Szerinte fontos a szemléletváltás, 
aminek érdekében jó szolgálatot tesz ez a 
rendezvény.

Inotay Gergely azt mondta: „A kerékpáros 
kultúrán jócskán van mit javítani Magyaror-
szágon. A gyerekeknek mindig egy plusz a suli 
mellett, hogy kijöhetnek, tekerhetnek, a város-
ban kerekezhetnek. Most is sok mindennel 

ismerkedtek, sok mindent tanultak, úgyhogy 
azt gondolom, hogy hosszú távon, nagyon sok 
évig lesz értelme a Nagy Bringanapnak”.

A verseny délig tartott, ezt követően gyü-
lekeztek a főtéren a bringások. Az érkezőket 
Matkovich Ilona polgármester köszöntötte, 
aki beszédében felvázolta a városvezetés ke-
rékpáros közlekedéssel kapcsolatos terveit.

„A kerékpárutak fejlesztése az önkormány-
zat feladata. Új kerékpárutakkal nem dicse-
kedhetünk, de a meglévő utak karbantartása 
folyamatos, és azt látom, hogy a pumpapálya 
nagyon népszerűvé vált. Nagyon bízom ab-
ban, hogy 2025-re eljutunk addig, hogy vala-
miféle fejlesztést fogunk csinálni. A pumpapá-
lya mellett a gördeszkapálya is tervben van.”

A polgármester hangsúlyozta, Deákváron 
szeretnének kijelölni kerékpárutakat annak 
érdekében, hogy minél többen járhassanak 
biciklivel.

Az eredményhirdetés során kiderült: idén 
a versenyben harmadik helyen a Radnóti 
Miklós Általános Iskola tanulói végeztek, má-
sodik a verőcei csapat lett, akik a legszínpom-
pásabb kerékpáros különdíjat is megkapták, 
a Nagy Bringanap győztesei pedig idén a 
piaristák lettek.

Különdíjban részesült Orbán Ákos, aki a 
legkisebb cházáros diákokat elhozta a ver-
senyre, különdíjat kaptak továbbá a petőfisek, 
a szobi szentlászlósok, és a rendőrség külön-
díját vihette haza a szokolyai csapat, akik nagy 
hangsúlyt fektettek a láthatóságra.

Az eseményről idén sem távozott senki 
üres kézzel, mind a 13 csapat kapott ajándé-
kot a szervezőktől.

Soha nem látott részvétellel zajlott a verseny 
a Nagy Bringanapon

SPORT
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Reggelivel várták a kerékpárosokat a szervezők a váci vasútállomáson 
és az iskolavárosban.

 A Jószomszédi Hálózat és a Magyar Kerékpáros Klub által szervezett 
„Bringás reggeli” elnevezésű, hatodszor megrendezett esemény célja, 
hogy országszerte a kerékpár ne csupán hobbi- és sporteszköz legyen, 
hanem valódi közlekedési eszköz is. Ahogy a név is utal erre, az esemé-
nyen reggelivel jutalmazták a kerékpárral munkába érkezőket.

„A Jószomszéd Hálózatnak ez a hatodik Bringás reggelije. Egy évvel 
ezelőtt csatlakozott hozzánk a Magyar Kerékpáros Szövetség Dunaka-
nyar része is. Ők azok, akik segítenek bennünket, ők ma a vasútállo-
máson osztanak reggelit, mi pedig az iskolavárosban” – mondta az 
esemény szervezője, Molnár-Matz Krisztina.

Az eseményen részt vett Kiss Zsolt alpolgármester is, aki elmondta, 
számára különösen fontos minden sport, így a kerékpározás népszerű-
sítése is. „Nagyon örülök, hogy az önkormányzat most már sokadszor-
ra meg tudta rendezni a ’bringázz a munkába’ reggelis akciót. Nagyon 
sok csomagot osztottunk a munkába biciklivel érkezőknek” – mondta 
a politikus.

Idén a szervezők a reggeli mellé egy kérdőívet is elhelyeztek a ki-
osztott tasakokban, ezek segítségével szeretnék a lakosok véleményét 
felmérni arról, Vácon hogyan tehető kényelmesebbé és biztonságo-
sabbá a kerékpáros közlekedés. A kezdeményezést Inotay Gergely 

alpolgármester is előremutatónak nevezte. „Minden pénz kérdése 
egyébként. A szándék nyilván megvan rá, a munkacsoport dolgozik, 
stratégiát készít, illetve koncepciót, hosszú távú tervet a kerékpáros 
közlekedés javítására. Vannak befejezetlen biciklisútjaink itt a város-
ban, nyilván mindenképpen tovább kellene haladni. Az iskolaváros-
ban is a kevésbé balesetveszélyes kerékpáros közlekedést kellene/
lehetne erőltetni, vagy tovább folytatni ezt az irányt, tehát nagyon sok 
a feladat” – mondta.

Reggelivel jutalmazták a biciklistákat

Arany, ezüst, bronz oklevelet, virágot és virághagymát kaptak a 22. 
Virágos Vácért verseny kitüntetettjei, de különdíjakat is kiosztottak a 
szervezők. Október 10-én a városháza dísztermében látták vendégül 
idén a több mint 200 díjazottat, akik sokat tesznek környezetük, így a 
város rendezettebbé, szebbé, tisztábbá tételéért. 

„Őszinte köszönet azoknak, akik elindították ezt a városszépítő moz-
galmat. Őszinte hála azoknak, akik évről évre nagy lelkesedéssel tartják 
fenn ezt a mozgalmat. Az ő szervező munkájuk volt szükséges ahhoz, 
hogy idén is virágosabb legyen Vác. De a legnagyobb köszönet Önöket 
illeti, kedves virágot szerető váciak. A városban élők, az idelátogatók 
és a magam nevében is őszinte hálámat fejezem ki mindenkinek, aki 
környezete rendszeres csinosításával tesz városunkért” – mondta kö-
szönő beszédében Matkovich Ilona polgármester, hozzátéve: a város 
szépítőinek köszönhető az is, hogy Vác kiérdemelte az Országos Arany 
Rózsa-díjat, amely a legvirágosabb településeket illeti.

A verseny másik fővédnökét, Marton Zsolt megyéspüspököt képvi-
selve Varga Lajos segédpüspök vette át a szót, aki szintén köszönetét 
fejezte ki.

A bírálat legalapvetőbb szempontjai idén is a virágosítás, a tiszta-
ság, a gondozottság, illetve az összkép, azaz harmónia voltak. Ezeken 
felül környezet- és természetvédelmi szempontokat is beépítettek a 
pontozási rendszerbe.

Idén újra volt virágosztás, így a zsűri azt is figyelte, hogyan használ-
ják fel a közel 4500 kiosztott növényt. Újításként nem kategóriánként, 
hanem összesített pontszám alapján állították fel a sorrendet, végül 
több mint 200 jelentkező munkáját díjazta a zsűri. Az előző évekhez 
hasonlóan a díjazottak idén is virágot, virághagymákat és egy elisme-
rő oklevelet kaptak.

A legtöbb pontot szerző családi házak tulajdonosai szintén arany 
oklevelet kaptak, az elismeréseket Matkovich Ilona adta át. Különdí-
jakat is kiosztottak: A legvirágosabb társasházak, A legvirágosabb csa-
ládi ház, illetve A legvirágosabb közösségi tér kategóriában, valamint 
kilencen kitüntetést is kaptak, akik a Virágos Vác-Virágos Ház táblát 
tehetik ki a portájukra.

Szintén újdonság a Virágos Vác verseny történetében, hogy civile-
ket, illetve civil szervezeteket is bevontak az előkészítő feladatokba, 
illetve a zsűrizésbe. A közös munka jegyében születtek többek között 
rendhagyó díjak is. Zárásként a Pikéthy Zenei Szakgimnázium növen-
dékeinek előadásában hallhattak muzsikát a jelenlévők, akiket a díjá-
tadót követően állófogadáson láttak vendégül.

Több mint 200 jutalmat osztottak ki
a Virágos Vácért díjazottjainak

KÖZÉLETI hírek
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Az adventi időszak közeledtével már keresik 
a város karácsonyfáit a Városfejlesztő Kft. 
munkatársai. A lakossági felajánlásokat több 
fórumon is várják, ami elsősorban az aján-
dékozóknak jelenthet segítséget, ha térítés-
mentesen megszabadulnának a kertjükben 
túl terebélyesre nőtt növényüktől.

Hosszú ideje minden évben három kará-
csonyfát állítanak fel városszerte: a mélyga-
rázsnál, a Földváry téren valamint a főtéren.

 „Ezeket általában lakossági felajánlásokból 
szoktuk kapni. A lakó bejelenti, félti az ingat-
lanát, mert esetleg veszélyes a fa, kinőtte a 
kertjét, mi elmegyünk az adott címre, szemre-
vételezzük a fenyőt, megszervezzük a logiszti-

kát, és ingyen elszállítjuk, mikor ajándékként 
fogadjuk el a lakosság felajánlását” – mondta 
el Dedinszky Gyula, a Városfejlesztő Kft. rész-
legvezetője.

A főtéri „mindenki karácsonyfájára” gömb-
díszeket, szaloncukrot és fényfüzért teszünk, a 
Földváry téren és a mélygarázsnál lévő fára az 
idei évben Vácon született gyermekek neve és 
születési dátuma kerül, tette hozzá Dedinszky 
Gyula. Ezenkívül három élő fenyőt is ünnepi 
díszbe öltöztetnek majd.

„A deákvári KRESZ-parkban egy fenyőt, a 
Radnóti út és Újhegyi út kereszteződésében 
szintén egy élő fát díszítünk fel fényfüzérek-
kel, illetve Kisvácon a CBA környékén a körfor-
galomnál is egy fenyőfát díszítünk fel. Ezenkí-
vül a főtéren, a Széchenyi utcában, a Deákvári 
főúton és a Kölcsey utcában is kikerülnek az 
oszlopdíszek, a Széchenyi utcát átfeszítéseken 
füzérekkel díszítjük, próbáljuk hangulatossá, 
varázslatossá tenni ezt a szép ünnepet.”

Fenyőfajták tekintetében a felajánlások kö-
zött nem válogatnak a Városfejlesztők, minden 
ajándékul szánt fát szemrevételeznek, kiválasz-
tás esetén pedig díjtalanul elszállítanak. Fela-
jánlást tenni az alábbi elérhetőségeken lehet:
Váci Városfejlesztő Kft.
Telefon: 30/305 2617
E-mail: birszki.laszlo@vacholding.hu

Keresik a város karácsonyfáit

Tavaly nagyot emelkedett, idén stagnált, a leg-
utóbbi fórum óta pedig csökkenés mutatkozik 
az online csalások számában Vácon. Nincs 
konkrét célközönség, életkortól és végzettség-
től függetlenül csapdába eshet bárki.

Idén körülbelül 180-200 bejelentés ér-
kezett a helyi rendőrkapitányságra online 
csalásokról. Mórocz József alezredes, a Váci 
Rendőrkapitányság bűnügyi osztályvezetője 
elmondta, senkit nem hív fel a bankfiók vagy a 
rendőrség, hogy biztonsági kódot kérjen tőle.

„Amikor eljutunk CVC-kódig, ott van a 
probléma. Ilyenkor érdemes kérdéseket fel-
tennünk, és visszahívást kérni. CVC-kódot hi-
vatalosan senki nem kérhet senkitől. Ezért ha 
valakinek nem gyanús a kommunikáció vagy 
bármi, amit letöltene vagy letöltetnek vele, 
mert sokféle online csalás létezik, amikor elju-
tunk addig, hogy CVC-kód, akkor legalább az 
legyen gyanús! Ha akkor megszakítja valaki a 
kommunikációt, és nem adja ki a kódját, akkor 
biztosan nem szenved kárt.”

A bűnügyi osztályvezető felhívta a figyel-
met: ne töltsünk le semmit a készülékünkre, 
ilyen kérése hozzánk hivatalos szervnek bizto-
san nem lesz. Ha mégis letöltést kezdeménye-
zünk, akkor valószínűleg egy csalónak szolgál-
tatjuk ki az adatainkat.

„A kiberbűnözés tipikus esete a banki csalás. 
Az első és legfontosabb a megelőzés” – hívta 
fel a figyelmet Sándor István, az egyik leg-
nagyobb váci bankfiók vezetője. Amikor már 
megtörtént a baj, és csalás áldozatává vált 
valaki, mind a bank, mint pedig a rendőrség 
korlátozott lehetőségekkel rendelkezik.

A bankfiók igazgató elmondta, az online 
csalások tipikus esete, hogy a csalók telefonon 
keresik meg az ügyfeleket. Azonban egy bank 

biztosan nem kér telefonon a banki tranzakció 
elvégzéséhez szükséges adatot: számlaszámot, 
kártyaszámot, PIN-kódot vagy CVC-azonosítót.

Aki ilyen adatot kér, az csaló. Javaslata sze-
rint ilyenkor azonnal szakítsuk meg a hívást, 
és jelentsük be az esetet a bankfiókban. Ha 
valaki csalás áldozata lett, akkor a lehető legy-
gyorsabban lépjen kapcsolatba a bankjával, és 
tiltsa le az azonosítóit, ezt követően a rendőr-
ségen kell feljelentést tenni. 

Idén 200 vácit próbáltak átverni online csalók

KÖZÉLETI hírek
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Október 12-én ünnepelte 60 éves jubileumát 
a Váci Harmónia Kórus. A művelődési központ 
aulájában fellépett az együttes 60 tagja, és 
koncertet adott a nosztalgia női- és a vegyeskar 
is. Az évfordulón a jelenlegi és egykori karna-
gyok, Szarka Tamás, Orosz Dóra és Verebélyi 
Ákos vezényeltek.

A hangversenyt Claudio Monteverdi 1620-
ban publikált Cantate Domino című, 6 ének-
hangra komponált motettájával indították.

Ünnepi köszöntőt mondott Matkovich Ilona 
polgármester, aki évtizedek óta tagja az ének-
karnak. Beszédében visszaemlékezett a nő kar 
első karnagyára, Bogányi Tiborra, akivel több 
európai országban énekeltek, és felejthetetlen 
közös élményeket szereztek a kórus tagjai.

„A kórus számunkra a világlátás, az elfogadás, 
a terápia, a szeretet, de mindenképpen az öröm 
nyelve, ezenkívül Bogányi Tibor az origónk, a 
kezdet, és akire mindnyájan mindig nagy sze-
retettel gondolunk.”

Az est házigazdája, Iván Gábor a 40. évfor-
duló alkalmából született emléklap szövegét 
idézte, amelynek gondolatai 20 évvel később 
is aktuálisak maradtak.

„Emlékezzünk egymásra, a próbák izgalmá-
ra, a tapsok és sikerek hangulatára, a barátsá-
gok fontosságára, hogy ne feledjük a kitartó 
munka szükségességét, a karnagyi útmutatá-

sok bölcsességét, és a megpróbáltatások lelket 
erősítő erejét. Hogy higgyünk a művészetben, 
az emberben és önmagunkban, és hogy lássuk, 
részesei vagyunk egy nagy csodának, melynek 
érzelmi emléke köt össze bennünket. Most már 
egy életre.”

A Bogányi Tibor karnagy, zenetanár által 
1964-ben alapított együttes megalakulása 
után hamarosan országosan is elismertté vált, 
és rendszeres fellépője lett hazai és határon túli 
zenei rendezvényeknek.

1976-tól közel száztagú vegyeskarrá bővült, 
és így az a cappella-kórusirodalom remekei 
mellett lelkes tolmácsolója lett az oratorikus 
műveknek is. Széles repertoárjának köszön-
hetően többször felléphetett a Magyar Rádió 
Kóruspódium című műsorában, saját lemezfel-
vételt készíthetett, illetve több külföldi vendég-
szereplésnek tehetett eleget.

Az énekkar a Magyarországon elérhető 
legmagasabb szakmai minősítés, a „Hangver-
senykórus” fokozat birtokosa, valamint számos 
elismeréssel és díjjal büszkélkedhet.

Koncerttel ünnepelt a 60 éves Váci Harmónia Kórus

Az esős idő miatt a Madách Imre Művelődé-
si Központ aulájában rendezte meg idén az 
aradi vértanúk napjáról szóló megemlékezé-
sét a városi önkormányzat. Az Árpád Fejede-
lem Általános Iskola diákjainak műsora után 
a jelenlévők a Rózsakertben helyezték el a 
megemlékezés virágait és koszorúit.

„Elfelejtheti-e egy nemzet azokat a hősöket, 
akik vérüket áldozták a magyar szabadságért? 
A válasz egyértelműen: nem. (…) Ma a mi fela-
datunk emlékezni rájuk, megőrizni gondolata-
ikat, tetteiket, hős cselekedeteiket” – mondta el 
ünnepi beszédében Magyari József, az Árpád 
Fejedelem Általános Iskola igazgatója, hozzá-
téve, hogy „a tisztelet és a történelmi emléke-
zet ébrentartása megköveteli, hogy minden 

évben ezen a napon hangozzon el a vértanúk 
neve, és emlékezzünk tisztelettel a több tízezer 
hős katonára is, akiknek köszönhetjük, hogy mi 
szabad országban élhetünk”.

Az iskolaigazgató rámutatott, Vác városa mél-
tó módon tartja életben az aradi tizenhármak 
emlékét: a váci Honvédelmi Emlékmű 1868-
ban épült hazánkban elsőként, Földváry Ká-
rolyról és Petőfi Sándorról elnevezett általános 
iskolák, kegyeleti váltófutás, hagyományőrző 
bemutató a váci ligetben, vagy a Petőfi-emlék-
táblánál és a Rózsakertben történő rendszeres 
megemlékezések is segítik őrizni az 1848-49-es 
forradalmárok és szabadságharcosok, valamint 
az aradi várban kivégzett vértanúk emlékét.

Magyari József beszédét az Árpád Fejede-
lem Általános Iskola diákjainak ünnepi mű-
sora követte prózával, szavalattal, zenével és 
táncos elemekkel. A megemlékezés és főhajtás 
a borús idő ellenére is a Rózsakertben zárult: 
a vértanúk plakettjei előtt váci intézmények kép-
viselői helyezték el a megemlékezés virágait.

A közös emléktáblán az önkormányzat ne-
vében Matkovich Ilona, Vác polgármestere, 
valamint Inotay Gergely és Kiss Zsolt alpolgár-
mesterek helyeztek el koszorút. 

Méltó emlékezés az aradi tizenhármakra

KÖZÉLETI hírek
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Október 23-án délelőtt ünnepi megemléke-
zésekkel és koszorúzással kezdődtek az önkor-
mányzat és a Váci Reménység Egyesület által 
közösen szervezett programok a Váci Fegyház 
és Börtön előtt.

Ezután dr. Kristóf Béla egykori polgármester, 
Pap Béla református lelkész, Kovács Ottó mártír 
és Komáromi Kornélia posztumusz díszpolgár 
emléktábláit koszorúzták meg. 

Kora este a Zeneiskolában is ünnepi megem-
lékezést tartottak. Itt ünnepi beszédet mondott 
Nagy András író, történész, egyetemi oktató.

„Ma Vácon, október 23-án felidézem dr. 
Brusznyai Árpád emlékét, aki életének meg-
határozó éveit töltötte itt a városban. Úgy gon-
dolom, az istenek között van a helye azokkal 
együtt, akik az életüket adták a forradalomért, 
és akik így örökre fiatalok maradtak. Brusznyai 
Árpád születésének centenáriuma egyben al-
kalmat ad arra is, hogy azt a fiatalembert láthas-
suk, aki soha nem öregedhetett meg, aki nem 
akart feltétlenül hős lenni. Életének meghatá-
rozó része nem is a hősiességről szólt, hanem 
egy rendkívüli tehetség kibontakozásáról, egy 
becsületes és hívő ember felelős döntéseiről 
és életszeretetéről, aki mindezek nyomán, élete 
egy pontján engedett annak a sodrásnak, ami 
1956-ban százezreket ragadott magával. Ami-
kor ez a sodrás őt emelte magasra, vállalta a rá-
bízott feladatot” – emelte ki beszédében Nagy 
András a váci székesegyház 1956-ban kivégzett 
egykori kántorára gondolva, megemlékezve 
’56 minden más hőséről is. 

Az ünnepélyen közreműködtek a Váci Bar-
tók-Pikéthy Zeneművészeti Szakgimnázium és 
Zeneiskola, AMI tanárai és növendékei.

Dr. Brusznyai Árpád és dr. Rusvay Tibor 
emléktáblája után dr. Pétery József  megyés-
püspök és a  „Világcsodája vaskereszt”  emlék-
táblájának koszorúzása következett a püspöki 
palotánál. Itt Marton Zsolt váci megyéspüspök 
mondott beszédet. 

„Nemrég, október 6-án ünnepeltük a felújí-
tott székesegyház átadását. A székesegyház tör-
ténetében több alkalommal volt már kisebb-na-
gyobb felújítás, de a legnagyobb felújítás Pétery 
püspök nevéhez kötődik. Az ő emléktáblájánál 
vagyunk most, és ha feltekintünk a táblájára, azt 
láthatjuk, hogy 1953-tól egészen 1967-ben be-
következett haláláig száműzetésben, fogságban 
élt” – emlékezett a megyéspüspök, aki rámuta-
tott: Az akkori hatalom kedvelt módszere volt a 
száműzetés, különösen egyházi személyekkel 
szemben, hiszen kevésbé látványosan tudták 
akadályozni őket hivatásuk gyakorlásában.

Pétery József 1956-ban Vácon jelentette be, 
hogy vissza kívánja venni a váci egyházmegye 
irányítását, ezt azonban soha többé nem en-
gedték neki.

Így emlékezett a város az 56-os hősökre és mártírokra
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Október 15-e volt a zöldségek és gyümölcsök 
világnapja. Az ősz új terméseket hoz, hiszen a 
magyar gyümölcsöket ebben az időszakban 
már váltják a déliek. A váci piacon is frissülnek 
a termékek.

Káposzta- és répafélék, megjelent az alma, 
de még szőlőből is van – sorolta az ősz szezon-
ális ízeit Bodonyi Gyula egyéni vállalkozó. A ke-
reskedő véleménye szerint az árak stagnálnak, 

legalábbis minimális változás figyelhető meg 
a tavalyi árakhoz képest. Bár a nyár nagyon szá-
raz volt, az őszi zöldségekből átlagos a termés.

 „Sok esetben csak olyan ételt fogyasztanak 
az emberek, amelyből kimarad a zöldség, a 
rost, ami ugyanúgy fontos a szervezetnek, 
mint a hús vagy bármi más, amit az emberek 
szívesebben fogyasztanak. Meg egészséges is, 
természetesen” – mondta a zöldséges.

A helyi termék mind íz, állag, eltarthatóság 
szempontjából minőségibb a nagykereskedel-
mi forgalomban kapható termékeknél. A piac 
forgalmát természetesen nagyban befolyá-
solja az időjárás. A kereskedő szerint az esős 
napokon esik leginkább vissza a vásárlási kedv.

„Az emésztést segíti az alma és a szilva, ezek 
még megtalálhatóak az őszi palettán, az olajos 
magvak is hozzájárulnak a szervezet egészsé-
géhez, mégis kevés fogy belőlük” – mondta 
Bodonyi Gyula.

A hónap végén indul a tökszezon, ebben 
az időszakban ez a legkeresettebb. A sütőtök 
tartalmaz olyan vitaminokat is, melyeket más 
zöldségek nem, így javasolja a fogyasztását. A 
magyar, nagydobosi tök mellett megjelent a 
kanadai sütőtök, amit nemesítettek, importál-
tak, ezt is ugyanúgy szeretik az emberek, mint 
a hagyományos tököt.

„Kitolódik a sütőtökszezon, mert a régi, ha-
gyományos sütőtök kínálaton kívül megjelent 
több nemesített fajta. Egészen november vé-
géig tart a szezon.”

A piacon megkérdezett vásárlók többsége a 
zöldséget, gyümölcsöt inkább itt szerzi be. En-
nek okaként a vitamintartalmat és az egészsé-
get jelölték meg, még akkor is, ha kicsit többet 
fizetnek értük.

A váci belvárosban heti 6 napon át tart nyitva
a zöldség-gyümölcs patika

A váci kézilabda keretből hosszú időre kidőlt 
két játékos. A Vasas elleni hazai mérkőzésen 
beállónk, Kovalcsik Jázmin (Kovács Anikó 
edzésen történt hasonló sérülése után) térd-
szalag-szakadást szenvedett, így a szezonban 
már egyikük sem léphet pályára. 

A klub szerette volna mihamarabb pótolni a 
két sérült játékost. Ezért leigazolták Tyiskov-He-
lembai Fannyt, majd Háfra Noémit is. Előbbi 
hivatalosan nyáron távozott a klubtól, azonban 
januári térdszalag sérülését követően a reha-
bilitációt szinte teljes egészében a csapatnál 
végezte. Mindezek után a klub úgy döntött, is-
mét szerződteti a játékost. Ugyanakkor a jelen-
legi sérülése miatt legkorábban decemberben 
térhet vissza a pályára. 

Háfra Noémi személyében egy szintén válo-
gatott játékost szerződtetett a Vác. A balátlövő 
Németországból tért haza a saját karrierje és 
a több játékperc érdekében, ezért közös meg-
egyezéssel szerződést bontott korábbi klub-
jával. A játékos már be is mutatkozott a váci 
csapatban. További változás, hogy Csernyánsz-
ki Liliána már nem a keret része, Szabó Nina 
sérülését követően visszatért Debrecenbe. Vár-

hatóan így még lesznek változások a keretben.
Fontos hír még a klub háza tájáról, hogy a 

csapat kettős győzelemmel búcsúztatta a hol-
land Fortes Venlót a női kézilabda Európa-liga 
selejtezőjének 2. fordulójában. A Vác a követ-
kező körben a német Thüringer HC-vel talál-
kozik a főtáblára jutásért. Az első mérkőzést 

november 10-én Nordhausenben játsszák. 
A visszavágó egy héttel később lesz Vácon.

A két csapat az EHL 2022-23-as kiírásában 
már találkozott. Akkor mindkétszer a németek 
győztek, Nordhausenben 10, Vácon 6 góllal. 
Idén januárban az egykori váci játékos, Kuczora 
Csenge is a türingiaiakhoz szerződött.

Fontos változások történtek a kézilabda csapatnál
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Idén 125 éves a Vác Városi Evezős Club. 
A jeles emlékévet nyáron tablókiállítással 
ünnepelték a művelődési házban, amikor a 
sportág váci aranykorát ismertető könyvet is 
bemutatták.

A szervezők akkor megemlékeztek a hazai 
evezés alapítójáról, gróf Széchenyi Istvánról 
is, akinek emléktáblájánál koszorút helyez-
tek el, az esemény pedig egy jubileumi ün-
nepi közgyűléssel folytatódott. Itt a korábbi 
elnökök mellett a klub egykori jeles sporto-
lói is megjelentek.

Koszorúzás a októberben is volt, az emlé-
kév őszi programpontja keretében az első 
és második világháború során elhunyt váci 
evezősök emléktáblája előtt emlékeztek kö-
zösen a váci evezősök.

„Emlékezünk azokra a hősi halottakra, 
akiknek a neve erre a táblára felkerült, akik-
ről a Levéltárban, itt-ott fel tudtunk lelni ada-
tokat. Azért koszorúzzuk meg az emléktáb-
lájukat minden évben halottak napján és 
most, hogy százhuszonöt évesek vagyunk, 
mert ez egy család. Családfát szoktak ké-
szíteni, a családfa gyökerei azok, akiknek 
a neve itt a táblán megjelenik. Van olyan 
evezős neve is a táblán, a fiatalon elhunyt 
Hornung Gyuláé, aki az első volt az első vi-
lágháború hősi halottai között, aki kétpáre-
vezősben többször is magyar bajnok volt, és 
nemzetközi versenyeken is szerepelt. Büsz-
kék lehetünk az elődeinkre és fontos, hogy 
az a fa, amit most elültettünk, terebélyesed-
jen és örökké éljen” – mondta Ribáryné Pál 

Katalin, a fent említett A váci evezés arany-
kora című kötet szerzője, aki maga is a váci 
evezősklub oszlopos tagja.

Mácsik Miklós, a Vác Városi Evezős Club 
vezetőedzője elmondta:

„Az ünnepi emlékév őszi programpontja 
keretében a Csónakházban hajószentelés, 
illetve hajónévadás történt. Két hajónak 
adtunk nevet, két sajnos már elhunyt evező-
sünkről, egy volt edzőnkről és egy veterán 
evezősünkről neveztük el őket Köcinek és 
Göncinek. Ezután elültettük a 125 éves váci 
evezés emlékfáját.”

A váci evezősök a jubileumi év őszi prog-
ramját az evezős bállal fejezték be, mely-
nek a Radnóti Miklós Általános Iskola adott 
helyet.

Hajószenteléssel, faültetéssel és koszorúzással
ünnepelték a 125 éves váci evezős klubot
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Cím/ Nyitva tartás Hétfő Kedd Szerda Csütörtök Péntek Szombat Vasárnap

Vác, Deákvári fasor 2 Zárva 07:00-17:00 07:00-17:00 07:00-17:00 07:00-17:00 08:00-16:00 Zárva

Hulladékáram Leadható mennyiség Gyűjtés módja

toner 2db/nap, 10db/ év veszélyes anyagokat tartalmazó, hulladékká vált tonerek és tintapatronok

fáradt olaj 50kg/nap ásványolaj alapú, klórvegyületet nem tartalmazó motor-, hajtómű- és kenőolaj

papír és karton nincs limit hullámpapír és karton hulladék kerül külön gyűjtésre (pl. kartondobozok)

hungarocell 0,2m3/nap tiszta EPS hungarocell műanyag csomagolási hulladék

fa csomagolási 
hulladék nincs limit fa csomagolási hulladékok és göngyölegek: faládák, rekeszek, raklapok

vegyes csomagolási 
hulladék nincs limit műanyag, fém, papír és kompozit csomagolási hulladék: PET palack, fém italos doboz, tetrapak, nem mezőgazdasági csomagolási fólia

üveg csomagolási 
hulladék nincs limit csomagolási és göngyöleg üveg: hengerüveg (fehér és színes), illetve öblös üveg egybegyűjtve

textil csomagolási 
hulladék nincs limit textil zsákok, textil szatyrok

kiürült festékes dobo-
zok, olajos flakonok 10kg/nap, 50kg/év égetésre alkalmas, veszélyes anyagokkal szennyezett műanyag, fém és egyéb anyagból készült csomagolási hulladékok:

kiürült festékes vödrök, olajos flakonok
hajtógázas (spray) 

palackok 5kg/nap, 10kg/év veszélyes, szilárd porózus mátrixot (pl. azbesztet) tartalmazó fémből készült csomagolási hulladék, ideértve a kiürült hajtógázos palackokat

gumiabroncs 4db/nap, 16db/év hulladékká vált gumiabroncsok (kizárólag személygépjármű és motorkerékpár gumiabroncs 24”-os felső határig, illetve kerékpár gumiabroncs)

olajszűrők 2db/nap, 4db/év személygépjármű és motorkerékpár olajszűrők

fékfolyadék 5kg/nap, 10kg/év hulladékká vált fékfolyadék

fagyálló 20kg/nap, 60kg/év veszélyes anyagokat tartalmazó fagyálló folyadék gyári kiszerelésben

ólom-akkumulátorok nincs limit savas és zselés akkumulátorok

tiszta építési- 
bontási hulladék

150kg/nap, 1000kg/
év beton, tégla, cserép és kerámia, illetve azok keveréke

vegyes papír nincs limit vegyes papír kerül külön gyűjtésre (pl. irodai papír, újságpapír, könyvek, füzetek, stb.)

síküveg nincs limit síküveg hulladék, amely nem tartalmazhat ablakkeretet, kopolit-, laminált-, drótos-, illetve szélvédő üveg hulladékot

ruhanemű nincs limit használt ruhák, ruhaneműk és háztartási textíliák (ruha, cipő, táska, függöny, lakástextil)

oldószerek 10kg/nap, 20kg/év hulladékká vált növényvédő szerek, gyári kiszerelésükben: gyomírtó szer, gombairtó szer, rovarölő szer, talajfertőtlenítő szer

növényvédő szer 5kg/nap, 10kg/év hulladékká vált növényvédő szerek, gyári kiszerelésükben: gyomírtó szer, gombairtó szer, rovarölő szer, talajfertőtlenítő szer

fénycsövek, izzók nincs limit fénycsövek, izzók és egyéb higanytartalmú hulladékok

használt étolaj, sütőzsír nincs limit PET palackban vagy saját, gyári csomagolásában elhelyezett használt sütőolaj és sütő zsiradék

festékhulladék
(oldószerbázisú) 10kg/nap, 20kg/év oldószerbázisú festékek, lakkok, ragasztók, gyanták

festékhulladék 
(vízbázisú) 20kg/nap, 50kg/év vízbázisú (diszperzit) festékek, lakkok, ragasztók, gyanták

veszélyes mosószerek 2kg/nap; 10kg/év veszélyes anyagokat tartalmazó (pl. klórvegyületet) mosószerek saját, gyári kiszerelésükben

nem veszélyes 
mosószerek 5kg/nap, 20kg/év veszélyes anyagokat nem tartalmazó mosószerek, gyári kiszerelésben

elemek és Li-ion 
akkumulátorok nincs limit elektronikus berendezések Lithium-ion akkumulátorai, hordozható akkumulátorok és használt elemek – ebbe nem adható le ólomakkumulátor!

veszélyes anyagokat 
tartalmazó, kiselej-
tezett elektromos 

berendezések
nincs limit veszélyes anyagokat vagy gáztöltetet tartalmazó elektromos berendezések (például légkondicionálók, hűtők)

napelemek nincs limit a hulladékká vált napelemek külön gyűjtendők

kiselejtezett elektro-
mos berendezések nincs limit

veszélyes anyagokat nem tartalmazó elektromos és elektronikus berendezések: síkképernyős és képcsöves TV-k (ép, bontatlan állapotban), 
háztartási nagygépek és kisgépek (mosógép, szárítógép, tűzhely, sütő, kávéfőző, mikrohullámú sütő, konyhai robotgépek, stb.), használt

villanymotorok, illetve vegyes kábel hulladék

fa hulladék nincs limit fa és bútor hulladék (pl. fa szekrény, komód, polc, asztal, stb.)

egyéb műanyag nincs limit nagy darabos, keményebb alapanyagú műanyag hulladékok, műanyag kerti bútorok, játékok, műanyag eszközök stb. –
a PVC a lomhulladékokhoz kerül!

egyéb fém hulladék nincs limit a fém csomagolási hulladéktól eltérő egyéb fémhulladékok (pl. fémcsap, lábas, kilincs, stb.)

zöldhulladék 100kg/nap, 600kg/év lakossági kerti zöldhulladék (pl. ágak, levelek, levágott gyep, stb.)

lomhulladék 150kg/nap, 600kg/év szelektált lom, tehát az adott hulladékudvarban gyűjtött hasznosítható hulladékoktól (fa, bútor, műanyag, fém) mentes lomhulladék

Vác hulladékudvar tájékoztató
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PÁLYÁZAT

Mi, a Tragor Ignác Múzeum, már ma keres-
sük a jövő történelmi dokumentumait! Ösz-
szefogtunk a Forte Fotóklub Vác-cal, így már 
csak Te hiányzol a csapatból!

Túrd fel a memória kártyáid, vagy ragad-
ja fènyképezőgépet/telefont és jelentkezz 
a legújabb fotópályázatunkra! Légy Te a 
szemünk, és kapd el a legérdekesebb, leg-
furább, legjellemzőbb pillanatokat! A leg-
jobbakból ugyanis kiállítás készül!

Minden, ami “Vác, 2024”!
Hogy ez mit jelent? Bármit beküldhetsz, 

ami Váchoz kötődik és a 2024-es évhez. 
Nem művészi fotókat, hanem valódi, min-
dennapi pillanatokat várunk.

Kiemelt téma: Dunai árvíz Vácon 2024.
Ugye mondanunk sem kell, miért?
Kitől várunk képet?
Pont Tőled, ha úgy érzed, elkaptál egy 

“olyan” pillanatot! 
Milyen géppel? Milyen képet?:
- Bármilyen eszközzel készült fényképet 

küldhetsz! Viszont kérünk, hogy csak hagyo-
mányos utómunkát végezz rajta (fény, szín, 
kontraszt stb…)!

- Ha mesterséges intelligenciával (filter, 
effekt, képgenerátor stb.) gyártasz a nagyid-
ból Jennifer Lawrence-t, azon legfeljebb 
veled együtt röhögünk, de nem állítjuk ki, 
szóval ilyen képet kérünk, ne küldj!

Hány képpel nevezhetsz?
Maximum hattal.
Hogy nevezd be az alkotásod?
-Min. A4 méretben nyomtasd ki, keretezd 

be, és add le a TIM-Pannónia Házban (szer-
dától vasárnapig 10-18.00 Vác, Köztársaság 
út 19.)

-Emellett kérünk, hogy az info@muze-
umvac.hu e-mail-re is küldd el.

Meddig várjuk a képed?
2024. december 5. csütörtök 18 óráig
Kérünk a beadásnál, tüntesd fel:
A neved, a fotó címét, mikor készítetted, 

milyen géppel, milyen utómunkát végez-
tél?

Ha szükségét érzed, a fotó szereplőiről, 
témájáról egy maximum 1000 karakteres 
leírásnak is örülünk. (Nem kötelező, csak 
opció!)

Hogy állunk az idővel?
2024. december 7-9. - Elbíráljuk a fotókat 
2024. december 10-ig - Megírjuk, beke-

rültél-e a kiállításra?
Mivel nem tudjuk, milyen fotók érkeznek 

majd, lehet, hogy a sorozatokat megbontjuk 
vagy az eredetitől eltérő logikában válogat-
juk. 

Előfordulhat olyan kivételes eset is, hogy 
egy fotó nem felel meg teljesen ennek a ki-
írásnak, de annyira szuper, hogy nem bírjuk 
kihagyni a kiállításból.

Ha a nem került be a fotód a kiállításra, 
2024. december 15-től a Pannónia Ház nyit-
vatartási idejében visszaadjuk.

További kérdésed van? 
info.tragor@google.com
A kiállítás megnyitója:
2024.12.14. 16:00, TIM Pannónia 

Ház/2600 Vác, Köztársaság út 19.
A kiállítás zárása:
2025. március 9-ig
Reméljük, lesz képed hozzá!

Vác ‘24: Van képem hozzá! 
Fotópályázat: VÁC/2024



A könyv olvasása közben meglepő ösz-
szefüggések sokasága jelenik meg az 
elménkben. A kontinensek formája, az 
éghajlat, a növényzet, állatvilág, mind-
mind jelentős hatással volt arra, hogy 
miként alakult az emberiség sorsa. Hogy 
miért és pont úgy alakult az történelem, 
ahogyan. Mely birodalmak emelkedtek 
fel, végül miért is buktak el. Érthetően, 
de mégis kíméletlenül meséli el, hogy 
a Föld mindenféle módon megszabta 
az emberek mindennapi életét, nem 
beszélve a sorsfordító eseményekről. A 
bolygó életének minden szakaszából 
hátramaradt örökség, kézjegyét hagyta 

a történelem során. A kereskedelmi utak, 
a városok, az ipartelepek, de még a filo-
zófiák, ideológiák, művészetek létrejöt-
tében is hatást gyakorolnak millió évek-
kel korábbi földtörténeti események. 
Mindenképpen ajánlott azoknak, akik 
új nézőpontból szeretnének tekinteni az 
emberiség múltjára, jelenére, de kicsit a 
jövőjére is. 

Németh Roland 
tájékoztató könyvtáros

A HÓNAP KÖNYVE - 
a Katona Lajos Városi Könyvtár ajánlója 
Dartnell, Lewis – Eredetünk: 
hogyan alakította a Föld az embert?

Katona Lajos Városi Könyvtár: Vác, Budapesti főút 37. 
Tel.: 06-27-311-335, 316-335, 319-262 - Olvasószolgálat: 06-30-870-2899 
Gyermekkönyvtár: 06-30-870-2900 - Email: klvk@konyvtar.vac.hu 
Hosszabbítás: kolcsonzo@konyvtar.vac.hu, gyermekkonyvtar@konyvtar.vac.hu
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KULTÚRA

A hónap fotója: Kisbai Árpád

Vác Város Önkormányzat Képvise-
lő-testülete 2024. november 18-
án hétfőn 17 órakor közmeghall-
gatást tart, ahol a város polgárai 
közérdekű kérdést és javaslatot 
tehetnek - tette közzé a polgár-
mesteri hivatal.

A közmeghallgatás helye: Vác, 
Városháza I. emelet 125. számú 
terme.

A képviselő-testület minden ér-
deklődőt tisztelettel vár.

November 18-án lesz a közmeghallgatás a Városházán



GYÓGYSZERTÁRI ÜGYELET

A - Deákvári Gyógyszertár: Vác, Deákvári főtér 30., 06 - 27/510-805;
B - Központi Gyógyszertár: Vác, dr. Csányi L. krt. 46., 06-27/501-630; 
C - Vácz Remete Gyógyszertár: Vác, Magyar u. 3., 06-27/305-997; 
D - Gyöngyvirág Gyógyszertár: Vác, Széchenyi u. 3., 06-27/303-343; 
E - Kisváci Szent Gellért Gyógyszertár: Vác, Papp Béla u. 10., 06-27/306-190; 
F - Váci Levendula Gyógyszertár: Vác, Sas u. 1/a., 06-27/301-367; 
G - Benu Gyógyszertár Vác: Vác, Zrinyi u. 9., 06-27/501-385; 
H - Fekete Kígyó Gyógyszertár: Vác, Széchenyi u. 37., 06-27/312-338; 
I  - Alsóvárosi Gyógyszertár: Vác, Zöldfa u. 25., 06-27/311-157 

FOGORVOSI ÜGYELET:
A váci és Vác körzeti hétvégi fogászati ügyeletek megszűntek!

Legközelebbi ingyenes ügyelet: Budapest, VIII. ker. Szentkirályi u. 40.
Tel.: 06-1-317-6600

HÁZIORVOSI ÜGYELET:
minden esetben ELŐSZÖR hívja a 1830-as telefonszámot! 

Hétköznap 16-22 óra között és hétvégén, illetve ünnepnapokon 8-14 óráig 
háziorvosi ügyelet működik Vácon. 22 és 8 óra között, illetve hétvégén, 

valamint ünnepnapokon 14 óra után a mentőszolgálat működtet sürgősségi 
ügyeletet, ahol háziorvosi vagy mentőtiszti, sürgősségi ellátást kaphat.

A felnőtt ellátás a Váci Mentőállomáson történik: Vác, Mentős köz 1.
A gyermekeket a szakrendelő 2. emeletén (R243) látják el:

Vác, Argenti Döme tér 1-3.
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Vácott született váci lakosok
Petrik Tamás és Kulcsár Andrea Gyöngyvér gyermeke, Ádám 
Bakos Tamás és Bagyinszki Anikó gyermeke, Adél 
Szász Erik Viktor és Hegedűs Szandra gyermeke, Natália 
Jakabffy Krisztián és Vaskó Luca gyermeke: Janka 
Király András és Pap Lívia gyermeke: Lara 
Iván Tamás és Herteg Rebeka gyermeke: Gergő 
Glázer István és Köteles Márta Eszter gyermeke, Iván 
Bozi Ákos és Szabó Janka gyermeke, Julianna 
Turczer Csaba és Tóth Judit Adrienn gyermeke, Panka Bianka

Házasságot kötött váciak
Matskássy Zoltán és Fodor Angéla 
Knyihár György és Török Anikó 
Stefanik József és Kis Emőke

Elhunyt váciak
Az elmúlt hónapban 28 váci lakos személy hunyt el váro-
sunkban.

Vác Város Önkormányzat elérhetősége

2600 Vác, Március 15. tér 11.
Tel: 06-27-513-400, Fax: 06-27-513-414

Zöld szám: 06-80-890-020

Matkovich Ilona Zsuzsanna polgármester
Kiss Zsolt János alpolgármester

Inotay Gergely Ábel alpolgármester
Rozmaring Sándor Márton

társadalmi megbízatású alpolgármester

Dr. Zsidel Szilvia - jegyző
Dr. Grmela Judit - aljegyző

Hivatal fogadónapjai:
Hétfő: 14:00 - 18:00 óráig

Szerda: 8:00 - 12:00 óráig és 13:00 - 16:00 óráig
Ebédidő: 12:30 - 13:00 között minden nap

Anyakönyvi hírek
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SZÓRAKOZÁS

CSEMEGE-
KERESKEDÉS

-VA PÁRJA

CSAPADÉK

ELEKTRON

PIACI SÚLY
MÉRTÉK
KELET

UJJAIVAL
HOZZÁÉR

KIIGAZÍTÁS,
JAVÍTÁS
INDONÉZ

GÉPKOCSIK
JELZÉSE

ENSZ-
SZERVEZET

NYOLC
ÉNEKHANGÚ

ZENEMŰ

ÁTMÉRŐ
JELE

VEZETETT
LÓ
SAN

FRANCISCO
HÓNAP, RÖV.

ERDŐS

TÜNET

ALKALOM-
SZERŰ
CSÍPŐS
MAGAM

HALOGATÁS

„A” FEDETT
ÜGYNÖK

PÉNZÜGYI
ESZKÖZÖK

ANYAGI
FORMA,

NÉVELŐVEL

KÁRTYÁS
SZAKSZÓ

ISMERT
(DOLOG)

BÁCSIKA

ADOGATÁS
TENISZBEN

KORTÁRS
FILM-

RENDEZŐ
(BÉLA)

KONSZERN

IMAGI-
NÁRIUS
EGYSÉG

FEDÉL

NYUGAT,
RÖVIDEN

NEM
REGGELI

ADY ENDRE
VERSE
GÖRÖG

EREDETŰ
NŐI NÉV

ELLENÁLLÁS
EGYSÉGE

GERINC
SZAKASZA

MEGFEJTÉS

GONOSZ,
GYALÁZATOS

RÖVID-
NADRÁG
SZELÉN

ROSSZ,
ZAVAROS

ITAL
ANGOL
JÁNOS

JAKUT
HATÁROK!

... ÉS
KONTRA

FÖLDBŐL
ELŐKAPAR

PÁROS
ÉGÖV!

FA OLDA-
LÁN NÖVŐ

GOMBA
KÖZÉPEN
ELÉÁLL!

FINOM
BÁRÁNYBŐR

JOULE

KENŐ-
ANYAG

PARKOLÓ
JELE

TANTÉTEL

FŐVÁROSA
TAJPEJ

MANIÓKA-
GYÖKÉRBŐL

KIVONT
KEMÉNYÍTŐ

Az előző lapszámunk nyertese: Illés Eszter.
Októberi feladványunk megfejtése: Ormai Norbert.
Novemberi feladványunk: November 11-én libalakomával 
ünnepeljük.

A megfejtést november 25-ig várjuk a vacihirnok@estv.hu 
e-mail címre, vagy a 2600 Vác, Kossuth utca 21. címre. 
A helyes megfejtők között a Váci Dunakanyar Színház két 
darab színházjegyét sorsoljuk ki.

Keresztrejtvény

Kirakodó-
és állatvásár
az alsóvárosi

vásártéren
november 17.    6-13-ig
december 15.     6-13-ig





BUDAPESTRÖL�RKEZÓSZAKBECSÜSFELVÁSÁRLÁST TART 

Felvásárlás napja, időpontja: 2024.11.19. Kedd 10:00-13:00-ig 
Helyszín: Madách Imre Művelődési Központ Vác, Dr Csányi László krt 63 


